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Przedsi´biorstwo Produkcji Sor-
bentów i Rekultywacji Eltur-

Wapore Sp. z o.o. z Bogatyni wcho-
dzi w sk∏ad Grupy BOT GiE SA.
Do niedawna g∏ówna dzia∏alnoÊç
firmy koncentrowa∏a si´ na pro-
dukcji sorbentu (przemiale kamie-
nia wapiennego) na potrzeby flu-
idalnego spalania w´gla brunatne-
go w Elektrowni Turów oraz rekul-
tywacji wyrobiska KWB Turów
ubocznymi produktami energetycz-
nego spalania w´gla brunatnego.

W celu zwi´kszenia mo˝liwoÊci
gospodarczego wykorzystania
ubocznych produktów spalania
przeprowadzono szereg badaƒ la-
boratoryjnych popio∏u lotnego,
które potwierdzi∏y mo˝liwoÊci za-
stosowania go w budownictwie.

Efektem tych badaƒ jest wpro-
wadzenie na rynek produktu o na-
zwie handlowej FLUBET®, uzyski-
wanego w procesie aktywacji flu-
idalnego popio∏u lotnego. Produkt
na podstawie badaƒ oraz procesu
certyfikacji uzyska∏ prawo do sto-
sowania jako wyrób budowlany do
modyfikacji betonu.

Flubet mo˝e byç wykorzystywa-
ny do:

– modyfikacji betonu i betonu
towarowego – Aprobata Technicz-
na ITB nr AT-15-5257/2004

– modyfikacji betonu i stabiliza-
cji kruszyw na podbudowy, ulep-
szanie pod∏o˝a z gruntu stabilizo-
wanego cementem – Aprobata
Techniczna IBDiM nr AT/2003-04-
1536 

– zaczynów cementowych dla
geotechniki – Aprobata Technicz-
na IMiUZ nr AT/18-2004-0021-00 do-
tyczàca stosowania FLUBETu do
zawiesiny twardniejàcej przy wy-
konywaniu przegród przeciwfiltra-

cyjnych w obiektach wodno-melio-
racyjnych – mieszanka Flubetu
z cementem o nazwie handlowej
FLUCENT®.

Wprowadzenia Flubetu na ry-
nek materia∏ów budowlanych to
korzyÊç dla Êrodowiska – gospo-
darcze wykorzystanie odpadu po-
woduje zmniejszenie iloÊci popio∏u
wprowadzanego do Êrodowiska,
a poprzez zastosowanie zgodnie
z wytycznymi Aprobat Technicz-
nych jako zamiennika cementu
obni˝enie jego zu˝ycia (zmniejsze-
nie emisji CO2 przez cementow-
nie). Uzyskuje si´ tak˝e efekt eko-
nomiczny – zmniejszenie kosztów
wytwarzania betonu oraz w wy-
miarze globalnym obni˝enie niedo-
boru cementu na rynku materia-
∏ów budowlanych.

Po sprawdzeniu w praktyce w∏a-
ÊciwoÊci i skutecznoÊci zastosowa-
nia Flubetu w budownictwie ko-
munikacyjnym podj´to decyzj´
o budowie w ˚arskiej Wsi k/Zgo-
rzelca zak∏adu produkcji kostki
brukowej i innych elementów ga-
lanterii betonowej z wykorzysta-
niem Flubetu jako substytutu ce-
mentu.

Produkcj´ w Zak∏adzie rozpocz´-
to w lipcu 2007 r.

W recepturach na wyroby zastà-
piono zgodnie z aprobatà ITB do
20% zawartoÊci cementu Flube-
tem, co znacznie obni˝y∏o koszty
wytwarzania wyrobów gotowych,
przez co stajà si´ bardziej konku-
rencyjne na rynku.

Oprócz ni˝szej ceny zastosowa-
nie Flubetu przyczynia si´ do:

– zwi´kszenia wytrzyma∏oÊci na
Êciskanie

– zmniejszenia skurczu spoiwa
– poprawienia urabialnoÊci

– polepszenia wodoszczelnoÊci
wyrobów

– zwi´kszenia mrozoodpornoÊci.
W Zak∏adzie w ˚arskiej Wsi

produkowane sà wibroprasowa-
ne elementy betonowe dla dro-
gownictwa i budownictwa ogól-
nego tj.:

– kostka brukowa
– kraw´˝niki i obrze˝a chodni-

kowe
– p∏yty chodnikowe i a˝urowe
– bloczki betonowe
– korytka Êciekowe.
Spó∏ka obs∏uguje odbiorców in-

stytucjonalnych jak i detalicznych,
a zakupione wyroby dowo˝one sà
w∏asnym transportem specjali-
stycznym.

Receptury z wykorzystaniem
Flubetu by∏y opracowane indywi-
dualnie dla ka˝dego wyrobu przez
specjalistyczne laboratorium bu-
dowlane, co gwarantuje zachowa-
nie wszystkich parametrów jako-
Êciowych wymaganych przez nor-
my budowlane.

JakoÊç produkcji Flubetu jak
i wyrobów betonowych jest kon-
trolowana poprzez Zak∏adowy Sys-
tem Kontroli i Zintegrowany Sys-
tem Zarzàdzania (ZSZ) obejmujàcy
trzy podstawowe normy
(ISO9001/2000, ISO14001 i PN-N-
18001). System zosta∏ wprowadzo-
ny i certyfikowany w 2002 r.

Niekwestionowanà jakoÊç pro-
dukowanych przez Spó∏k´ wyro-
bów jak i ich jednorodnoÊç gwa-
rantujà wysoce zaawansowane
technicznie i w pe∏ni zautomatyzo-
wane linie produkcyjne.

Remigiusz Markowski

www.decobet.pl
www.eltur-wapore.com.pl

InnowacyjnoÊç w produkcji
wyrobów budowlanych

Rozmowa z

Jerzym Szymaƒczykiem,

Prezesem Zarzàdu Zespop∏u

Uzdrowisk K∏odzkich SA

– Zespó∏ Uzdrowisk K∏odz-
kich SA Êwiadczy us∏ugi z za-
kresu lecznictwa uzdrowisko-
wego, rehabilitacji i turystyki
zdrowotnej w trzech kurortach
o wielowiekowej tradycji: Pola-
nicy, Dusznikach i Kudowie
Zdroju. Jest najpr´˝niej rozwi-
jajàcà si´ firmà w bran˝y, co
potwierdzajà wyniki ekono-
miczne oraz liczne nagrody
i certyfikaty. Jaka jest recepta
na sukces?

– W celu osiàgni´cia pe∏nej
realizacji przyj´tej misji, jakà
jest zaspokajanie potrzeb spo-
∏ecznych w zakresie lecznictwa
uzdrowiskowego i turystyki
zdrowotnej, wprowadziliÊmy
podejÊcie procesowe w zarzà-
dzaniu, co umo˝liwia osiàgni´-

cie wysokiej jakoÊci Êwiadczo-
nych us∏ug poprzez wczesne
wykrywanie i usuwanie nie-
zgodnoÊci. Niezb´dnym warun-
kiem trwa∏ego powodzenia na-
szej dzia∏alnoÊci jest zadowole-
nie klienta. W zwiàzku z tym
Spó∏ka gruntownie modernizu-
je obiekty, inwestuje w infra-
struktur´ typu SPA i wellness
oraz obserwujàc najnowsze
trendy, wprowadza nowe us∏ugi
z zakresu SPA i turystyki zdro-
wotnej. Dbamy tak˝e o jakoÊç
Êwiadczonych us∏ug. W tym ce-
lu ZUK SA wdro˝y∏ i certyfiko-
wa∏ systemy HACCP, system
zarzàdzania jakoÊcià zgodny
z normà ISO 9001:2000, oraz sys-
tem zarzàdzania Êrodowiskowe-
go ISO 14001:2004. Posiadanie
certyfikatów systemów jakoÊci
jest potwierdzeniem wiarygod-
noÊci przedsi´biorstwa pod
wzgl´dem jakoÊci oferowanych
przez niego produktów i us∏ug,
zapewnia równie˝ swobod´
przy zawieraniu kontraktów.

– Z us∏ug Zespo∏u Uzdrowisk
K∏odzkich skorzysta∏o w ubie-
g∏ym roku ponad 25 tys. goÊci.
Co jest magnesem przyciàgajà-
cym kuracjuszy i turystów?

– Znakomite walory krajo-
brazowe, du˝a iloÊç bogactw
naturalnych, liczne i obfite êró-
d∏a wód mineralnych i leczni-
czych nasze Uzdrowiska za-
wdzi´czajà szczególnym warun-
kom przyrodniczym i klima-

tycznym. Sà tu doskona∏e wa-
runki, by podratowaç zdrowie,
nabraç si∏ witalnych, ode-
tchnàç i wypoczàç. Nasi goÊci
korzystaç mogà z ponad 60 ró˝-
nych zabiegów przyrodoleczni-
czych, specjalistycznych badaƒ
diagnostycznych a tak˝e szere-
gu zabiegów kosmetycznych.
Wyspecjalizowana kadra me-
dyczna, wysokiej jakoÊci sprz´t
rehabilitacyjno-leczniczy, sze-
roki zakres profilów leczni-
czych stanowià o komplemen-
tarnoÊci i wysokiej jakoÊci
us∏ug. Zespó∏ Uzdrowisk K∏odz-
kich oferuje leczenie, profilak-
tyk´, odnow´ biologicznà i wy-
poczynek, umiej´tnie ∏àczàc
tradycj´ z nowoczesnoÊcià.

– Zespó∏
Uzd row i sk
K ∏ o d z k i c h
jest tak˝e
znanym pro-
d u c e n t e m
naturalnych
wód mineral-
nych i lecz-
niczych. Wo-
dy sygnowa-
ne znakiem
„Staropolan-
ka” sà znane

i doceniane na polskim rynku.
– ZUK SA jest producentem

naturalnych wód mineralnych
„Staropolanka”, „Staropolanka
2000”, êródlanej wody „Staropo-
lanka Zdrój” oraz leczniczej wo-

dy mineralnej
„Wielka Pienia-
wa”, która jako
jedyna spoÊród
mineralnych wód
l e c z n i c z y c h
w Polsce posiada
wpis do rejestru
Ârodków Farma-
ceutycznych i Ma-
teria∏ów Medycz-
nych. Jest to nie-
wàtpliwym po-
twierdzeniem wy-
sokiej jakoÊci
oraz walorów leczniczych tej wo-
dy. Stale dà˝ymy do wprowadza-
nia innowacji dla uzyskania co-
raz lepszych wyrobów i lepszej
dystrybucji, doskonalenia sku-
tecznoÊci systemu zarzàdzania,
aby zwi´kszyç zadowolenie na-
szych klientów. Naszym celem
jest zrozumienie i wyjÊcie na-
przeciw wymaganiom klientów,
przewidywaniu ich przysz∏ych
oczekiwaƒ, zdobycie zaufania,
ugruntowanie opinii wiarygod-
nego partnera, a tak˝e osiàgni´-
cia pozycji lidera w bran˝y pro-
dukcji naturalnych wód mineral-
nych na Dolnym Âlàsku, oraz li-
czàcego si´ „gracza” na rynku
krajowym.

– Mo˝na powiedzieç, ˝e poj´-
cie jakoÊci oferowanych pro-
duktów i us∏ug sta∏o si´ kluczo-
wym elementem budowania po-
zycji i marki Zespo∏u Uzdro-
wisk K∏odzkich?

Zespó∏ Uzdrowisk K∏odzkich SA
– tradycja i nowoczesnoÊç

Tylko do 29 lutego br mo˝na jesz-
cze nadsy∏aç ankiety zg∏oszenio-
we do konkursu Forum JakoÊci
Quality International.

Konkurs jest przedsi´wzi´-
ciem skierowanym do dzia-

∏ajàcych na terytorium Polski
instytucji, producentów i us∏u-
godawców, posiadajàcych czy-
telnà polityk´ jakoÊci w odnie-
sieniu do produktu, us∏ugi
lub/i systemu zarzàdzania – or-
ganizacji mogàcych poszczyciç
si´ osiàgni´ciami na najwy˝-
szym, Êwiatowym poziomie. 

Organizatorzy stawiajà
przed sobà zadanie ukazania
potencja∏u polskiego rynku
i stymulowanie tworzenia no-
wych wzorów jego jakoÊciowe-
go rozwoju. Jednak g∏ównym
celem Forum JakoÊci jest
zwi´kszanie konkurencyjnoÊci
na rynkach europejskich
i Êwiatowych polskich instytu-
cji, producentów i us∏ugodaw-
ców, a przede wszystkim wy-

twarzanych przez nich wyro-
bów i us∏ug o najwy˝szych pa-
rametrach jakoÊciowych. 

Patronat nad Forum JakoÊci
Quality International, którego
organizatorem jest redakcja Fo-
rum Biznesu, sprawujà: Mini-
sterstwo Rozwoju Regionalne-
go, Klub Polskie Forum ISO
9000 i Polska Agencja Rozwoju
Przedsi´biorczoÊci. 

Laureaci wy∏onieni zostanà
w trzech kategoriach: QI pro-
duct – produkt najwy˝szej jako-
Êci, QI services – us∏ugi najwy -̋
szej jakoÊci, QI order – zarzàdza-
nie najwy˝szej jakoÊci, i ponad-
to w trzech grupach podmiotów,
uzale˝nionych od ich wielkoÊci
zatrudnienia. 

Podmioty zainteresowane
udzia∏em w konkursie

prosimy o kontakt z biurem
organizatora:

tel. (32) 207 28 44,
(32) 207 24 62 

redakcja@forumbiznesu.pl

POLSKIE
FORUM
ISO 9000

POLSKA AGENCJA ROZWOJU PRZEDSI¢BIORCZOÂCI

POLISH AGENCY FOR ENTERPRISE DEVELOPMENT

– JakoÊç staje si´ centralnym
punktem zainteresowania
wspó∏czesnej gospodarki.
Przedsi´biorstwo, które zanie-
dba stworzenie systemu zarzà-
dzania jakoÊcià staje si´ nie-
konkurencyjne, a w ostatecz-
nym rachunku mo˝e zostaç wy-
eliminowane z rynku. G∏ów-
nym za∏o˝eniem strategii roz-
woju naszej firmy jest utrzyma-
nie pozycji jednego z najlep-
szych us∏ugodawców w Polsce
i Europie w zakresie lecznictwa
uzdrowiskowego, turystyki
zdrowotnej i producentów na-
turalnych wód mineralnych,
spe∏niajàcego wszystkie wyma-
gane standardy jakoÊciowe
i Êrodowiskowe.

Rozmawia∏a Maria Le˝ucha
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TWORZYWA SZTUCZNE / SPLAST SP. Z O.O.

Plastycznie i estetycznie
Poczàtki

Idea powstania spó∏ki
SPLAST z Jedlicza na Podkar-
paciu si´ga prze∏omu lat 70.
i 80., kiedy to Tadeusz Sanocki,
prezes i za∏o˝yciel firmy, prze-
bywajàc w Stanach Zjednoczo-
nych, zwróci∏ uwag´ na nie-
zwyk∏à dynamik´ bran˝y two-
rzyw sztucznych. Porównanie
danych o zu˝yciu tworzyw na
osob´ w naszym kraju i kra-
jach zachodnich przekona∏o go,
˝e polski rynek znajduje si´
w przededniu wielkiego wzro-
stu zapotrzebowania na wyro-
by z tworzyw sztucznych. 

Poczàtek dzia∏alnoÊci SPLA-
STU to rok 1989. Obecnie firma
wykazuje rocznie wzrost dyna-
miki sprzeda˝y na poziomie 20-
25 procent i zatrudnia ponad 200
osób. Blisko 50% produkcji kie-
rowanej jest na rynki unijne. 

W latach dziewi´çdziesiàtych
firma SPLAST wyspecjalizowa-
∏a si´ w produkcji profesjonal-
nego sprz´tu do utrzymania
czystoÊci. Od 15 lat jest naj-
wi´kszym polskim, a równie˝
czo∏owym europejskim, produ-
centem w tej bran˝y. Urzàdze-
nia eksportowane sà do wszyst-
kich krajów europejskich,
a tak˝e na rynki wschodnie.
Stanowià one ponad 17 procent
produkcji firmy. 

– Zapotrzebowanie na sprz´t
do utrzymania czystoÊci poja-
wi∏o si´ w Polsce na poczàtku
lat dziewi´çdziesiàtych, kiedy
zacz´∏y powstawaç firmy
sprzàtajàce. Nie by∏o wtedy
w kraju producenta podobnego
sprz´tu. Wype∏niliÊmy t´ luk´.
Zacz´liÊmy te˝ od razu ekspor-
towaç produkty na rynek nie-
miecki. DziÊ nasze wyroby sà
ju˝ rozpoznawalne – mówi 
Tadeusz Sanocki – Prezes Za-
rzàdu spó∏ki.

Od zestawów sprzàtajàcych
po bran˝´ motoryzacyjnà

Profesjonalny sprz´t, prze-
znaczony do sprzàtania du˝ych
powierzchni i intensywnej eks-
ploatacji musi byç bardziej wy-
trzyma∏y, ni˝ ten u˝ywany
w domach prywatnych. Lata
praktyki i systematycznego

rozwoju produktów pozwoli∏y
w tym zakresie osiàgnàç wyso-
kà jakoÊç wyrobów, wykony-
wanych z tworzyw sztucznych,
z zastosowaniem nowocze-
snych technologii wtrysko-
wych. 

Okazuje si´ jednak, ˝e nie
tylko jakoÊç i wytrzyma∏oÊç za-
pewni∏y produktom SPLAST
sukces rynkowy. – Nasze wóz-
ki z tworzywa sztucznego, któ-
re zast´pujà metalowe kon-

strukcje, cieszà si´ powodze-
niem w ca∏ej Europie, równie˝
ze wzgl´du na stylistyk´, którà
doceni∏ nawet Instytut Wzor-
nictwa Przemys∏owego – wyja-
Ênia prezes Sanocki. – Mamy
zespó∏ ludzi, pracujàcych nad
wizualizacjà produktów, wspó∏-
pracujemy w tym zakresie
z Wydzia∏em Form Przemys∏o-
wych krakowskiej Akademii
Sztuk Pi´knych. Estetyka to
równie˝ istotny parametr,
szczególnie w bran˝y us∏ug
czystoÊciowych. 

Tadeusz Sanocki uwa˝a pro-
dukcj´ urzàdzeƒ do utrzymy-
wania czystoÊci za domen´
dzia∏alnoÊci firmy. Planuje roz-
wijaç t´ ga∏àê, nie zaniedbujàc
oczywiÊcie pozosta∏ych dzie-
dzin. – Proces systematycznego
wzmacniania s∏u˝b technicz-
nych pozwala wdra˝aç w pro-
dukcji nowe technologie. Ju˝
w chwili obecnej dostarczamy
klientom kompleksowà us∏ug´
w zakresie technicznego przy-
gotowania produkcji wyrobów
wtryskiwanych. Mo˝emy wy-
konaç projekty wyrobów, przy-
gotowaç dokumentacje tech-
niczne, wykonaç formy wtry-
skowe we w∏asnej narz´dziow-
ni i na koniec podjàç produk-
cj´ ˝àdanych wyrobów.

Znacznà cz´Êç produkcji sta-
nowià wyroby kooperacyjne.
Firma dostarcza elementy do
wi´kszoÊci samochodów pro-
dukowanych na terenie Polski.
Sà to filtry paliwowe i po-
wietrzne, obudowy, elementy
os∏onowe do karoserii, cz´Êci
do elastycznych, antywibracyj-
nych systemów zawieszenia
pojazdów. Dla samochodów
Daewoo elementy sprzedawa-
ne sà równie˝ jako cz´Êci za-
mienne, pod markà AUTO
Splast. 

Innà ga∏´zià produkcji sà
opakowania na elektronarz´-
dzia. – JesteÊmy znanym w Eu-
ropie producentem – mówi Ta-
deusz Sanocki – skrzynek,
w których póêniej sprzedawa-
ne sà narz´dzia najbardziej
znanych marek. 

Firma dzia∏a te˝ na rynku
kosmetycznym. Dla tej bran˝y
SPLAST wytwarza m.in... za-
tyczki na perfumy. 

Struktura asortymentowa
produkcji kooperacyjnej przed-
stawia si´ nast´pujàco:

– Motoryzacja – 27,8% 
– Detale techniczne dla ró˝-

nych bran˝ – 54,7%

Produkcja

Fabryka firmy SPLAST dys-
ponuje nowoczesnym parkiem
maszynowym. Produkcja odby-
wa si´ z wykorzystaniem 

najbardziej zaawansowanych
technologicznie, sterowanych
mikroprocesorowo, wtryska-
rek. Systematyczne inwestycje
pozwalajà poszerzaç zakres
mo˝liwoÊci produkcji oraz po-
dejmowaç realizacj´ zleceƒ naj-

trudniejszych do wykonania
wyrobów wtryskiwanych.

Aktualna sytuacja na rynku
wyrobów z tworzyw sztucz-
nych, zwiàzana z przenosze-
niem cz´Êci produkcji do ko-
operantów, sta∏a si´ nowym
bodêcem dla kierownictwa za-
k∏adu, stymulujàcym do roz-
woju na rzecz zaopatrzenia ko-
operacyjnego.

Aby sprostaç rygorystycz-
nym wymogom klientów, z któ-
rymi SPLAST wspó∏pracuje –
znanych producentów z bran˝y
motoryzacyjnej, elektronicznej,
AGD, kosmetycznej czy budow-
lanej – produkty muszà spe∏-
niaç okreÊlone parametry tech-
niczne i jakoÊciowe. Nie wy-
starcza posiadaç wysokiej jako-
Êci park maszynowy, ale nale˝y
dysponowaç takim systemem
organizacyjnym przedsi´bior-
stwa, który zabezpieczy stabil-
nà oraz wysokà jakoÊç produ-
kowanych wyrobów. Zmusi∏o
to zarzàd firmy do wprowadza-
nia zmian organizacyjnych, po-
zwalajàcych staç si´ interesujà-
cym, konkurencyjnym dostaw-
cà wysokojakoÊciowych wyro-
bów, spe∏niajàcych ich wyma-
gania pod wzgl´dem cenowym,
iloÊciowym i jakoÊciowym.

Zarzàdzanie jakoÊcià.
Innowacje

Znaczny wzrost produkcji
w ostatnich latach wymusi∏ na
przedsi´biorstwie wprowadze-
nie zmian, wspomagajàcych
zarzàdzanie procesem produk-
cyjnym. 

Szczególnie wa˝ne sta∏o si´
uporzàdkowanie przep∏ywów
materia∏owych oraz proces ich
przetworzenia w gotowe pro-
dukty. Obowiàzujàce systemy
jakoÊci ISO 9001:2000 oraz
ISO/TS16949:2002 zmusi∏y do
zapewnienia pe∏nej identyfiko-
walnoÊci materia∏ów oraz reje-
stracji zdarzeƒ na ka˝dym eta-
pie wytwarzania. Pomocne
w tym zakresie okaza∏y si´
wdro˝one systemy komputero-
we, mianowicie nadrz´dny sys-
tem klasy ERP – Promis, BcS
Tiger (s∏u˝àcy do zarzàdzania
magazynem) oraz Movis (do za-
rzàdzania automatycznà linià
przygotowania i transportu
tworzyw z magazynu do po-
szczególnych maszyn).

Aktualnie firma pracuje nad
wdro˝eniem centralnego syste-
mu zarzàdzania procesem pro-
dukcyjnym na wszystkich
urzàdzeniach. System ten
umo˝liwi optymalizacj´ pracy
wszystkich s∏u˝b struktury or-

ganizacyjnej sektora produk-
cyjnego. B´dzie on obejmowa∏:

– planowanie produkcji,
– monitorowanie wszystkich

maszyn w czasie rzeczywistym,
– nadzorowanie parametrów

procesowych maszyn w syste-
mie SPC,

– nadzorowanie procesów
utrzymania ruchu i serwisowa-
nia urzàdzeƒ.

Z∏àcza pomi´dzy poszczegól-
nymi systemami komputero-
wymi pozwolà zintegrowaç 
ich prac´, tworzàc sprawny
system zarzàdzania przedsi´-
biorstwem.

Wszystkie wysi∏ki inwesty-
cyjne firmy oraz optymalizacja
pracy poszczególnych s∏u˝b,
zmierzajà do utworzenia ela-
stycznego przedsi´biorstwa
produkcyjnego. Szybki prze-
p∏yw informacji, wspomagany
systemami komputerowymi
umo˝liwia eliminowanie wszel-
kiego rodzaju strat w przedsi´-
biorstwie, które nie dodajà
wartoÊci do wytwarzanych pro-
duktów, ale zwi´kszajà ich
koszty wytworzenia. – Jest to
jedyna droga dla przedsi´bior-
stwa, umo˝liwiajàca skuteczne
konkurowanie na rynkach
Unii Europejskiej – mówi Pre-
zes firmy. JednoczeÊnie dodaje,
˝e aby zapewniç produktom
wymaganà jakoÊç, w Êlad za
inwestycjami w sprz´t musi iÊç
szkolenie kadry pracowniczej
na ka˝dym szczeblu. 

W firmie SPLAST, poczàw-
szy od przyj´cia surowca do
magazynu, a˝ do wypuszczenia
z zak∏adu gotowego produktu,
na ka˝dym etapie obowiàzujà
okreÊlone procedury szkoleƒ
w zakresie jakoÊci. Odpowied-
nio przeszkoleni pracownicy sà
zobowiàzani do Êcis∏ego ich

przestrzegania. – Dzi´ki proce-
durom obowiàzujàcych syste-
mów zapewnienia jakoÊci po-
trafimy precyzyjnie ustaliç po-
chodzenie ka˝dego egzempla-
rza: kiedy, przez kogo i z jakie-
go surowca by∏ wyprodukowa-
ny. Je˝eli pojawia si´ usterka,
mo˝emy ∏atwo stwierdziç jej
êród∏o – dodaje prezes Sanocki. 

Uzyskane efekty z wdro˝o-
nych innowacji to:

• Zmniejszenie pracoch∏onno-
Êci i ucià˝liwoÊci roz∏adowania
dostaw, poprzez zastosowanie
silosów do sk∏adowania two-
rzyw sztucznych. Transport
pneumatyczny wyeliminowa∏
transport wózkowy i zmniej-
szy∏ jego pracoch∏onnoÊç. Dla
zmagazynowania tej samej ilo-
Êci surowców zmniejszy∏a si´
wymagana powierzchnia maga-
zynowa o 70 procent. Przy ma-
szynach wtryskowych  zwolni-
∏a si´ powierzchnia konieczna
do sk∏adowania tworzywa,  co
u∏atwi∏o utrzymanie porzàdku
w gniazdach produkcyjnych.

• Bezpieczeƒstwo dla opera-
torów wtryskarek, poprzez au-
tomatyzacj´ produkcji cz´Êci,
z zastosowaniem zespo∏ów za-
bezpieczenia przestrzeni robo-
czej.

• Wykorzystanie obj´toÊci
magazynu wysokiego sk∏ado-
wania w ponad 80 procentach
i popraw´ bezpieczeƒstwa pra-
cy magazynierów, poprzez 
zastosowanie nowoczesnych
technik sk∏adowania materia-
∏ów i wyrobów oraz sprz´tu ob-
s∏ugujàcego.  Konwencjonalne
techniki sk∏adowania na rega-
∏ach sta∏ych, jakie istniejà
w starym magazynie, umo˝li-
wiajà wykorzystanie obj´toÊci
magazynu tylko do 45 procent 

• Obni˝enie kosztów produk-
cji i wzrost zdolnoÊci produk-
cyjnych o ok. 20 procent,
w wyniku automatyzacji proce-
sów technologicznych.

• Zatrudnienie kobiet na
stanowiskach nadzorowania
procesów zaopatrzenia produk-
cji w materia∏y oraz na stano-
wiskach kontroli procesów
technologicznych, w zwiàzku
z automatyzacjà stanowisk i li-
nii produkcyjnych oraz mo˝li-
woÊcià obni˝enia koniecznego
wysi∏ku zatrudnionych pra-
cowników.

Wszelkie elementy wdro˝o-
nych automatyzacji procesów
wytwórczych powodujà lepsze
wykorzystanie urzàdzeƒ, re-
dukcj´ ∏àcznego czasu wykona-
nia zleceƒ produkcyjnych,
zwi´kszenie wydajnoÊci oraz
podniesienie jakoÊci wyrobów –
co w efekcie pozwoli osiàgnàç
wy˝szy poziom rentownoÊci. 

Tworzywa sztuczne zast´pujà
coraz cz´Êciej metal i inne ma-
teria∏y w rozmaitych ga∏´ziach
produkcji. Tendencja ta b´dzie
sukcesywnie wzrastaç, gdy˝
bran˝a ta wcià˝ dynamicznie
si´ rozwija. Jak zapewnia Pre-
zes Zarzàdu Tadeusz Sanocki,
firma SPLAST nadal b´dzie roz-
wijaç si´ tak, jak nakazujà
zmiany na rynku i rosnàce za-
potrzebowanie.

Sylwia Zawadzka

Nowoczesna hala produkcyjna.

Zak∏ad produkcyjny z lotu ptaka.
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SPRZ¢T AGD / INNOWACYJNE OKAPY KUCHENNE

Ciche odÊwie˝anie

Rozmowa
z Ryszardem Ziarko,

Prezesem Zarzàdu Ciarko Sp. z o.o.

– Od nowoczesnej kuchni,
a tym samym urzàdzeƒ 
kuchennych, wspó∏czesny
klient oczekuje szeroko rozu-
mianej funkcjonalnoÊci. Jak
firma Ciarko odpowiada na
potrzeby rynku zwiàzane
z post´pem technologicz-
nym?

– Firma Ciarko wprowadzi-
∏a ju˝ na rynek szereg inno-
wacyjnych rozwiàzaƒ, które
spotka∏y si´ z uznaniem nie
tylko odbiorców. Nasze oka-
py muszà spe∏niaç szereg wy-
mogów. Stosowane w kuch-
niach otwartych, po∏àczo-
nych z jadalnià czy salonem
muszà mieç du˝à wydajnoÊç,
wystarczajàcà na przefiltro-
wanie nawet kilkuset metrów
kwadratowych. WydajnoÊç
naszych okapów na najwy˝-
szym biegu dochodzi do 900
m3/h. OczywiÊcie urzàdzenia
muszà byç równie˝ dopaso-
wane do aktualnych trendów
wzornictwa w wyposa˝eniu
kuchni. Najnowszym tren-
dom na rynku Êwiatowym
odpowiada nasza linia oka-
pów „skoÊnych”, m.in. mode-
le z serii „Black” oraz „Black
Inox”. Materia∏y to kompozy-
cja stali nierdzewnej i szk∏a.
Nowoczesna technologia ide-
alnego ∏àczenia tych materia-
∏ów zapewnia doskona∏e wra-
˝enie estetyczne a dodatkowo
eliminuje mo˝liwoÊç odk∏ada-
nia si´ t∏uszczu przy elemen-
tach ∏àczàcych. 

Priorytetowe w badaniach
nad rozwojem sà dla nas dwa
parametry; redukcja ha∏asu
i ∏atwoÊç utrzymania w czy-
stoÊci. Badania pokazujà, ˝e
g∏oÊnoÊç jest drugim po wy-
dajnoÊci najistotniejszym dla
u˝ytkowników parametrem.
Niewielka emisja ha∏asu jest
obecnie najwa˝niejszym atu-
tem naszych urzàdzeƒ. 

– Wi´c cicha praca okapów
to Paƒstwa „znak firmowy”?

– Nie jedyny. Zadaniem, ja-
kie sobie stawiamy jest to, by
nasze okapy by∏y najcichsze
na rynku. W tej chwili sà.
Mamy opatentowane rozwià-
zania na wyciszenie pracy sil-
nika i obudowy okapu. Ale
drugim priorytetowym zada-
niem jest stworzenie okapów,
które nie sà ucià˝liwe
w czyszczeniu. O tym decy-
duje przede wszystkim kon-
strukcja okapu. ¸àczy styli-
styk´ i rozwiàzania konstruk-
cyjne w taki sposób, ˝e elimi-
nuje wszelkie „zakamarki”,
w których zwykle gromadzà
si´ nieczystoÊci. Stosujemy
rozwiàzania sensorowego ste-
rowania dotykowego. Nie ma
przycisków i to u∏atwia

czyszczenie. OczywiÊcie okap
posiada w opcjach sterowa-
nia funkcj´ blokady klawia-
tury podczas czyszczenia.
Warto wspomnieç, ˝e panel
wyposa˝ony jest w kolorowy
wyÊwietlacz. Aby wyelimino-
waç odk∏adanie si´ zabru-
dzeƒ wykorzystujemy te˝ stal
o odpowiednio dobranym
szlifie, dzi´ki temu do po-
wierzchni trudniej przywiera
t∏uszcz. 

Bardzo wa˝na jest równie˝
prosta obs∏uga okapu, klient
nie powinien mieç trudnoÊci
np. z wymianà filtra. Opa-
tentowaliÊmy system filtrów
w´glowych, mamy równie˝
patent na wyciszanie pracy
silnika urzàdzenia. Prace 
sà nieustannie prowadzone
w tym kierunku, ˝eby poza
podstawowà funkcjà i zmia-
nami stylistycznymi te ele-
menty by∏y wcià˝ doskona-
lone.

– Czy kierujecie si´ Paƒ-
stwo przy tym opiniami
u˝ytkowników waszych pro-
duktów?

– OczywiÊcie. To dla nas
bardzo wa˝ne wskazówki by
nie przeoczyç pewnych
aspektów u˝ytkowania. Cza-
sem wystarczy minimalna
zmiana by okap wiele zyska∏
na funkcjonalnoÊci. Pewne
aspekty u˝ytkowe mo˝na
zweryfikowaç dopiero w zwy-
k∏ej, codziennej eksploatacji
urzàdzenia. Nie wszystko da
si´ zbadaç w warunkach la-
boratoryjnych. 

– Firma dysponuje w∏a-
snym laboratorium?

– Tak, od dwóch lat przy
firmie dzia∏a laboratorium,
gdzie badane sà wszystkie pa-

rametry urzàdzeƒ i opraco-
wywane nowe rozwiàzania.
Tak˝e kontrola jakoÊci nie
mo˝e si´ obejÊç bez ekspertyz
laboratoryjnych. Nie widz´
mo˝liwoÊci rozwoju firmy
produkcyjnej bez laborato-
rium badawczego.

– Jak zwi´kszy∏a si´ pro-
dukcja zak∏adu w ciàgu
ostatnich lat?

– Rocznie firma zwi´ksza
swojà zdolnoÊç produkcyjnà
o ok. 30-40%. Wià˝e si´ z tym

koniecznoÊç inwestycji – po-
wstania nowych dzia∏ów, bu-
dowy hal produkcyjnych, po-
wi´kszenia i rozbudowania
zaplecza socjalnego, parkin-
gów itp. W tej chwili produ-
kujemy 700 tys. sztuk oka-
pów rocznie. Mamy plan by
w tym roku wyprodukowaç
milion. Organizacyjnie jeste-
Êmy do tego przygotowani.
Mamy najszybsze i najbar-
dziej dok∏adne maszyny, ja-
kie sà dost´pne na rynku.
W tej chwili na podstawowy
park maszynowy sk∏ada si´
pi´ç nowoczesnych laserów
do ci´cia blachy oraz dwa
centra gnàce i roboty do spa-
wania laserowego. Te nowo-
czesne maszyny skracajà
nam czas pracy nawet do
60% w porównaniu z trady-
cyjnà technologià. Dodatko-
wo zastosowanie tak za-
awansowanych technologii
przek∏ada si´ na jakoÊç i do-
k∏adnoÊç wykonania. To
wszystko sprawia, ˝e mo˝e-
my wcià˝ zwi´kszaç produk-
cj´ nie tracàc na jakoÊci,
lecz zyskujàc. Na inwestycje
w rozwój z w∏asnych Êrod-
ków przeznaczyliÊmy w ubie-
g∏ym roku ok. 10 mln PLN.
W kolejnym roku planowane
sà inwestycje na poziomie
ok. 6 mln PLN. Ârodki te
przeznaczamy na urzàdzenia
i maszyny majàce jeszcze
usprawniç proces technolo-
giczny.

– Jakie nowoÊci firma pla-
nuje wprowadziç na rynek w
najbli˝szym czasie?

– Dwa lata temu nowoÊcià
by∏ okap z wmontowanym te-
lewizorem. Teraz b´dzie
wprowadzona nast´pna gene-

racja tego modelu, wzbogaco-
na o szereg dodatkowych
funkcji np. kamer´, którà
podczas przygotowywania po-
si∏ków mo˝na ustawiç na in-
ne pomieszczenie w domu,
gdzie np. przebywa dziecko.
W tej chwili nie chc´ jeszcze
zdradzaç pozosta∏ych funkcji.
OczywiÊcie obs∏uga w techno-
logii dotykowej, forma styli-
styczna wed∏ug najÊwie˝-
szych trendów. Produkcja
rozpocznie si´ w czerwcu,

wtedy te˝ okap pojawi si´
w sprzeda˝y.

Poza tym pracujemy nad
wprowadzeniem na szerszà
skal´ systemów oÊwietlenia
diodowego. Ju˝ w tej chwili
niektóre modele z naszej ofer-
ty posiadajà to rozwiàzanie.
OÊwietlenie diodowe jest nie-
porównywalnie taƒsze w eks-
ploatacji w stosunku do
oÊwietlenia tradycyjnego.
Diody wykazujà si´ równie˝
du˝o wi´kszà trwa∏oÊcià ni˝
tradycyjne Êwietlówki. Stale
si´gamy do najnowoczeÊniej-

szych rozwiàzaƒ, dzi´ki temu
nasze okapy sà konkurencyj-
ne i cieszà si´ powodzeniem
na rynkach. Znanym ju˝
z poprzednich lat inteligent-
nym rozwiàzaniem sà czujni-
ki zapachów. Sterujà one od-
powiednio wydajnoÊcià oka-
pu, przy czym reagujà tylko
na przykre zapachy, a nie np.
na aromat parzonej kawy czy
herbaty. 

– Które produkty z oferty
Ciarko najlepiej si´ sprze-
dajà? 

– Jest to uzale˝nione od
rynku. W krajach Europy
wschodniej lepiej sprzedajà
si´ taƒsze produkty. W Pol-
sce w tej chwili tak zwana
„Êrednia klasa”, z kolei
w krajach skandynawskich
produkty o najwy˝szym stan-
dardzie. 

– Jak du˝a cz´Êç produkcji
trafia na rynki zagraniczne?

– Obecnie 60%. Sprzedaje-
my do wszystkich krajów
Europy oraz do Stanów
Zjednoczonych. JesteÊmy
najwi´kszym producentem
okapów w kraju a w Euro-
pie jesteÊmy w czo∏ówce.
Udzia∏ naszych produktów
w rynku jest bardzo du˝y,
zwa˝ywszy, ˝e sà one sprze-
dawane nie tylko pod naszà
markà, ale te˝ pod markami
innych znanych producen-
tów sprz´tu AGD. 

– Produkty Ciarko zdoby-
∏y nie tylko uznanie konsu-
mentów, ale i wiele nagród.
Które sà dla Paƒstwa naj-
wa˝niejsze?

– Drugi rok z rz´du otrzy-
maliÊmy tytu∏ „Dobry wzór”
przyznawany przez Instytut
Wzornictwa Przemys∏owego.
Tym razem za lini´ okapów
przyÊciennych, zaprojektowa-
nych przez zespó∏ pod kierow-

nictwem ¸ukasza Schmidta.
OtrzymaliÊmy te˝ god∏o „Te-
raz Polska” i Nagrod´ Mini-
stra Gospodarki. To najwa˝-
niejsze wyró˝nienia, ale zdo-
byliÊmy te˝ wiele innych. Za
jakoÊç nasze okapy zosta∏y
wyró˝nione w konkursie Fo-
rum JakoÊci Quality Interna-
tional 2007. W tym roku za-
mierzamy przedstawiç do
konkursu nowà seri´; pi´ç
modeli okapów, zbli˝onych
funkcjami, które b´dà wyró˝-
nia∏y si´ bardzo uproszczo-
nym serwisowaniem. Za∏o˝e-

nie przy projektowaniu tej se-
rii by∏o takie, ˝e usuni´cie
usterki urzàdzenia nie powin-
no zajàç serwisantowi wi´cej
ni˝ 15 minut. Wa˝ne jest tak-
˝e, by naprawa nie wymaga∏a
demonta˝u szafek w przypad-
ku okapów zabudowanych.
W tej chwili funkcjonujà dwa
takie okapy, zaawansowane
technologicznie, które mo˝na
naprawiç bardzo szybko,
a sam monta˝ urzàdzenia zaj-
muje ok. 5 minut. 

– W ciàgu 20 lat swojej
dzia∏alnoÊci firma odnotowa-
∏a wiele sukcesów. Jaka jest
recepta na powodzenie?

– O sukcesie decydujà
przede wszystkim ludzie. Ma-
my ma∏à rotacj´ pracowni-
ków, stàd dobra komunikacja
wewnàtrz firmy. Nowe projek-
ty dobrze si´ rozwijajà w ta-
kiej atmosferze. W tej chwili
w Ciarko pracuje ok. 300 osób.
W dzisiejszych czasach pod-
stawà jest inwestycja w kapi-
ta∏ ludzki na ka˝dym pozio-
mie zatrudnienia, w ka˝dym
dziale – czy to ksi´gowoÊç,
dzia∏ techniczny czy marke-
ting. Nieodzowne sà szkole-
nia, poniewa˝ Êwiat p´dzi do
przodu a rynek rozwija si´
bardzo szybko. Trzeba mu
sprostaç.

– Czego ˝yczy∏by Pan
w nowym 2008 roku firmie
i Klientom?

– Dla firmy spe∏nienia za∏o-
˝eƒ, dojÊcia do zaplanowanej
zdolnoÊci produkcyjnej. Dla
klientów – ˝eby nasze pro-
dukty s∏u˝y∏y im jak najlepiej
i by byli z nich zadowoleni.

Rozmawia∏a
Magdalena Zastawnik

Black Diamond

Black Pearl W
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Park Przemys∏owy Blachownia
Sp. z o.o. powsta∏ w roku 2006.
Sto procent udzia∏ów posiada
Blachownia Holding SA. Park jest
zespo∏em nieruchomoÊci z infra-
strukturà technicznà po restruk-
turyzowanym przedsi´biorstwie,
zgrupowanych na ok. 40 ha. Na
Terenie Przemys∏owym Blachow-
nia znajduje si´ oko∏o 50-60 pod-
miotów. DwadzieÊcia z nich to
firmy typowo produkcyjne, pozo-
sta∏e – us∏ugowe i doradcze. 

NaTerenie Przemys∏owym
Blachownia znajduje

si´ mechaniczno-biologiczna
oczyszczalnia Êcieków z obie-
giem zamkni´tym oraz piec do
utylizacji niebezpiecznych od-
padów. Teren jest równie˝
uzbrojony we wszystkie media
potrzebne do prowadzenia
dzia∏alnoÊci gospodarczej (pa-

ra, gaz, woda przemys∏owa,
woda sanitarna, woda ppo˝,
zasilanie elektryczne, powie-
trze technologiczne i pomiaro-
we oraz systemy kanalizacji
przemys∏owej i sanitarnej). Te-
ren jest atrakcyjny przede
wszystkim dla inwestorów,
którzy chcà rozpoczàç produk-
cj´ chemicznà. Wa˝nym atu-
tem jest dogodne po∏o˝enie
parku pod wzgl´dem logistycz-
nym (12 km do autostrady A-
4). W pobli˝u przebiega rów-
nie˝ kana∏ gliwicki, a na tere-
nie Blachowni znajduje si´
nieczynna zatoka portowa.
Jest te˝ sieç torów kolejowych
wraz z bocznicà po∏àczonà
z siecià PKP. Warunki trans-
portowe sà idealne. Park Prze-
mys∏owy Blachownia spe∏nia
oczekiwania ka˝dego poten-
cjalnego inwestora, który ze-
chcia∏by rozpoczàç swojà dzia-
∏alnoÊç na tym terenie. Cz´Êç

gruntów mo˝na równie˝ wyko-
rzystaç jako centra logistyczne
oraz produkcj´ lekkà, z ró˝-
nych bran˝. Na terenie prze-
mys∏owym Blachownia istnie-
jà ju˝ du˝e zak∏ady produkcji
petrochemicznej, produkcji
w´glopochodnych, przetwór-
stwa tworzyw sztucznych, pro-
dukcji koncentratów, a tak˝e
maszyn i urzàdzeƒ.

W strukturach Parku Prze-
mys∏owego Blachownia Sp.
z o.o. funkcjonuje Jednostka
Ratownicza Blachownia, Êwiad-
czàca us∏ugi zwiàzane z ochro-
nà przeciwpo˝arowà i zabezpie-
czeniem terenu. Jednostki ra-
townicze sà w stanie dotrzeç do
ka˝dego miejsca na terenie
przemys∏owym w przeciàgi 3-4
minut od wezwania. To istotne,
gdy˝ teren przemys∏owy skupia
przede wszystkim firmy z bran-
˝y chemicznej, wi´c w razie po-
˝aru lub innego zagro˝enia ko-

nieczne jest natychmiastowe
dzia∏anie. Innym wa˝nym
aspektem jest ochrona osób
i mienia prowadzona na tere-
nie Blachowni, nadzorujàca
ruch osobowy i samochodowy
na tym terenie.

Park Przemys∏owy Blachow-
nia jest m∏odym tworem, który
koƒczy wst´pny okres organi-
zacji. Wcià˝ sà prowadzone
prace nad udoskonalaniem in-
frastruktury, aby spe∏niç ocze-
kiwania zarówno przysz∏ych in-
westorów, jak i tych, którzy ju˝
zg∏aszajà swoje oferty. 

Park Przemys∏owy Blachow-
nia Sp. z o.o. jest na etapie
przygotowaƒ do pozyskania
funduszy unijnych oraz z Fun-
duszu Ochrony Ârodowiska –
z przeznaczeniem na rewitali-
zacj´ terenów po zlikwidowa-
nych zak∏adach.

– Pragniemy ˝eby dzia∏alnoÊç
parku nie skupia∏a si´ na jed-

nej tylko ga∏´zi – mówi Marian
Worobiec, dyrektor Parku Prze-
mys∏owego Blachownia. – Ma
byç stabilny finansowo. Celem
Parku jest tworzenie atrakcyj-
nego Êrodowiska dla prowadze-
nia biznesu w ró˝nych ga∏´-
ziach gospodarki.

Park Blachownia zaprasza
zarówno du˝ych inwestorów,
pragnàcych postawiç tutaj swo-
je fabryki jak i mniejszych, roz-
poczynajàcych przygod´ z biz-
nesem. Pozwoli to na tworzenie
nowych miejsc pracy, spowodu-
je lokalne o˝ywienie gospodar-
cze i wzrost konkurencyjnoÊci
i popraw´ atrakcyjnoÊci inwe-
stycyjnej regionu. 

Maria Le˝ucha

PARKI TECHNOLOGICZNE / PARK PRZEMYS¸OWY BLACHOWNIA SP. Z O.O.

Gotowi do obs∏ugi inwestorów

Park Przemys∏owy Blachownia
Spó∏ka z ograniczonà odpowiedzialnoÊcià

Strategià polityki jakoÊci DolnoÊlà-
skiego Centrum Doskonalenia Na-
uczycieli i Informacji Pedagogicznej
we Wroc∏awiu jest zaspokajanie
oczekiwaƒ klientów: nauczycieli,
doradców metodycznych, dyrekto-
rów szkó∏, pracowników organów
nadzorujàcych i prowadzàcych
szko∏y oraz przedstawicieli innych
grup zawodowych.

Kwalifikacje i kompetencje
wykorzystujemy w dzia∏aniach
podejmowanych na rzecz rozwo-
ju osobowego i awansu zawodo-
wego nauczycieli. Dostosowuje-
my si´ do aktualnych zapotrze-
bowaƒ rynku i wyzwaƒ eduka-
cyjnych, zgodnie z politykà
oÊwiatowà paƒstwa, strategià
rozwoju województwa dolnoÊlà-
skiego oraz celami wyznaczony-
mi przez Rad´ do Spraw Eduka-
cji i Komisj´ Europejskà.

Zrealizowanie za∏o˝eƒ polityki
jakoÊci i osiàgni´cie na rynku
wysokiej konkurencyjnoÊci wy-
maga koncentrowania si´ na
podnoszeniu poziomu us∏ug oraz
rozpoznaniu potrzeb i badaniu
satysfakcji klienta.

5 lipca 2004 r. Centrum uzy-
ska∏o certyfikat jakoÊci potwier-
dzajàcy, ˝e system zarzàdzania

spe∏nia wymagania normy PN-
EN ISO 9001:2001, a wysokà ja-
koÊç oferowanych us∏ug potwier-
dzi∏ trzy lata póêniej audyt odno-
wieniowy.

JesteÊmy instytucjà wiodàcà
na dolnoÊlàskim rynku us∏ug
edukacyjnych pod wzgl´dem
wielkoÊci, nowoczesnej bazy
i wysoko wykwalifikowanej ka-
dry. DoÊwiadczenia, wynikajàce
z zaprojektowanych dzia∏aƒ pro-
jakoÊciowych wykorzystujemy
przy podejmowaniu innych wy-
zwaƒ w skali wojewódzkiej, ogól-
nopolskiej i mi´dzynarodowej.
Nale˝à do nich m.in.:

– wspó∏tworzenie z samorzà-
dem województwa dolnoÊlàskie-
go i DolnoÊlàskim Kuratorem
OÊwiaty DolnoÊlàskiego Syste-
mu Wspierania Uzdolnieƒ.

– pozyskiwanie Êrodków z Unii
Europejskiej – DCDNiIP zrealizo-
wa∏ siedem takich projektów,
dzi´ki czemu pozyskano oko∏o 15
mln PLN na rzecz doskonalenia
dolnoÊlàskich nauczycieli, urz´d-
ników i przedstawicieli innych
zawodów.

Decyzja o wdro˝eniu Systemu
Zarzàdzania JakoÊcià zgodnego
z normà ISO by∏a s∏uszna. Poma-
ga to naszej instytucji w syste-
matycznym rozszerzaniu dzia∏al-
noÊci i umacnianiu pozycji na
rynku szkoleniowym.

Ma∏gorzata Wrzal
Dyrektor DolnoÊlàskiego
Centrum Doskonalenia
Nauczycieli i Informacji

Pedagogicznej we Wroc∏awiu

EDUKACJA / DCDNIIP WE WROC¸AWIU

Droga
do doskona∏oÊci

Powsta∏a w 2002 roku, po upa-
d∏oÊci Huty Andrzej w Zawadz-
kiem (woj. opolskie), WALCOW-
NIA RUR ANDRZEJ, w tym roku
chce pozyskaç inwestora strate-
gicznego. W wyniku restruktury-
zacji przeprowadzonej przez To-
warzystwo Finansowe Silesia, po-
siadajàce 70 procent udzia∏ów,
spó∏ka sta∏a si´ dla inwestorów
atrakcyjna. Sà plany wejÊcia na
nowe rynki. 

– Jak dosz∏o do powstania
firmy?

– Po upad∏oÊci Huty Andrzej,
aby zachowaç miejsca pracy
i produkcj´, przeniesiono
w 2002 r. dzia∏alnoÊç produkcyj-
nà do jednej ze spó∏ek zale˝-
nych. Wydzier˝awiono od syn-
dyka majàtek, a finansowa-
niem produkcji zaj´∏a si´, spó∏-
ka Skarbu Paƒstwa – Towarzy-
stwo Finansowe Silesia. W 2004

roku udzieli∏a ona walcowni
po˝yczk´ na wykupienie majàt-
ku i od tego czasu jesteÊmy je-
go w∏aÊcicielem. 

Dzia∏alnoÊç hutnicza wyma-
ga zaanga˝owania du˝ych Êrod-
ków. Silesia wspó∏finansowa∏a
produkcj´ do 2007 r. Teraz uzy-
skaliÊmy ju˝ wi´kszà samo-
dzielnoÊç, co skutkuje poprawà
sytuacji finansowej, mimo, i˝
rynek staje si´ zdecydowanie
trudniejszy.

– No w∏aÊnie – rynek. Krajo-
wy czy zagraniczny?

– G∏ównymi odbiorcami sà
handlowcy hurtowi. Wi´kszoÊç
jest na rynku krajowym. Jest
on znacznie rentowniejszy ni˝
zagraniczny. Ale eksport wzra-
sta i b´dziemy kontynuowali t´
tendencj´. Zajmujemy si´ pro-
dukcjà rur bez szwów walcowa-
nych na goràco, które majà za-
stosowanie przy budowie stat-
ków, w budownictwie, energe-
tyce i gazownictwie. 

– Znaczna cz´Êç obecnego
sukcesu to pracownicy...

– Sytuacja na rynku pracy
drastycznie si´ zmieni∏a. Do tej
pory pracownik szuka∏ pracy.
Obecnie coraz trudniej jest po-
zyskaç szczególnie doÊwiadczo-
nych fachowców. Nasza spó∏ka
nie dysponowa∏a na tyle du˝y-
mi Êrodkami, aby dobrze wyna-
gradzaç pracowników. W tej
chwili staramy si´ p∏ace podno-
siç. Promujemy aktywnoÊç
wÊród za∏ogi, w tym zw∏aszcza
dzia∏u handlowego. Wszak od
iloÊci sprzedanych wyrobów za-
le˝y rozwój firmy.

– Przystàpienie Polski do
Unii Europejskiej otworzy∏o no-

we rynki, ale firmy musia∏y do-
stosowaç si´ do unijnych dyrek-
tyw. Jak to si´ tu odbywa∏o?

– W przypadku samej wal-
cowni du˝ych zmian nie trzeba
by∏o dokonywaç, dlatego ˝e za-
k∏ad, pomimo technologii z lat
pi´çdziesiàtych, jest nowocze-
sny. W hutnictwie post´p nie
ma tak du˝ego tempa, jak w in-
nych ga∏´ziach przemys∏u.
Zmianom ulegajà g∏ównie pro-
cesy sterownicze. 

– Dowodem na to sà certyfi-
katy...

– Wi´kszoÊç certyfikatów po-
twierdza wysokà jakoÊç wyro-
bów, dopuszczajàc nasze wyro-
by do okreÊlonych zastosowaƒ.
B´dziemy starali si´ tak˝e
wkrótce uzyskaç certyfikat do-
puszczenia na rynki amerykaƒ-
skie. Wymaga to jednak od nas
pewnych inwestycji, których
dokonaç musimy w technologii.

– Promowany jest program
spo∏ecznej odpowiedzialnoÊci
w biznesie Jak to odbywa si´
u Paƒstwa?

– Nie nale˝y zapominaç, i˝
mimo wielu lat istnienia zak∏a-
du, nowa spó∏ka znajduje si´
w fazie rozwoju. Wypracowane
Êrodki muszà byç màdrze inwe-
stowane. To ogranicza realizacj´
zadaƒ prospo∏ecznych. Jednak
staramy si´ i na tej p∏aszczyênie
aktywnie dzia∏aç, co znajduje
wyraz w wielu podejmowanych
przez Zarzàd dzia∏aniach. 

HUTNICTWO / WALCOWNIA RUR ANDRZEJ

JakoÊç
przede wszystkim

O obecnej sytuacji walcowni
na rynku z Prezesem Zarzàdu

Tomaszem Krawczykiem
rozmawia Maria Le˝ucha


